

Chronicon

REGULA S. AUGUSTINI

Periodicum *La Ciudad de Dios*, CLXXXII, 1970, pp. 189-235, edit : *La norma fundamental de la vida monastica segun San Agostin y otras reflexiones en torno a la Regula Augustini*, auctore Luc. RUBIO, O.S.A. Prae oculis habens librum L. VERHEYEN, *La Règle de Saint Augustin*, 1937, 2 tt. (cfr *Anal. Praem.*, XLV, 1969, p. 323), inquit P. Rubio quatenus fuerit forma genuina textus S. Regulae in qua norma fundamentalis «Regulae» profertur. (ubi explicitis verbis vita vere communis effertur). De origine Regulae deinde agens, censet P. Rubio regulam ipsam provenire ab ipso S. Augustino, directam quidem foeminis sanctimonialibus Hipponensibus; scripta fuit inter annos 426-430. Consequenter ad occupationem civitatis Hipponensis a Vandalis, moniales ad alias regiones profectae sunt, secum ferentes Regulam, quam velut testamentum spirituale fundatoris sui habebant; et quam ideo ad alias regiones transportarunt. (J.B.V.)

S. NORBERTUS

Dans un article bien documenté publié dans *Cîteaux*, XXI, 1970, pp. 135-177, *Les Cisterciens et l'Université de Louvain*, A. VAN ITERSOM, écrit (p. 165), que le père «Benoît de Bacquere, théologien et poète (moine Cistercien), était un orateur fort apprécié à Louvain. Il publia un premier volume de sermons, qui contenait entre autres un panégyrique de s. Norbert, prononcé le jour de la fête du saint, à Louvain au collège des Prémontrés, en 1647». D'après C. DE VISCH, *Bibliotheca Scriptorum Sacri Ordinis Cisterciensis*, 2^e ed., Coloniae, 1656, p. 34, ce volume avait comme titre : *Orationes sacrae, Lovanii in diversis Lovanii habitae*, Anvers, éd. Jacques Vanoghelen. (J.B.V.)

AUCTORES ANTIQUI

Anselmus Havelbergensis.

In serie : *Diplomata regum et imperatorum Germaniae*, edita inter *Monumenta Germaniae Historica*, prodiit, anno 1969 (nr. 9 seriei) : *Die Urkunden Konrads III. und seines Sohnes Heinrich.* (xxx-824 op.). Documentum nr. 241, hic publicatum, refert decretum imperatoris Konradi III, Anselmo Avelbergensi concessum, vi cuius episcopus

Anselmus colonos, cuiuscumque originis. admittere potest in regionibus orientalibus a paganis olim occupatis, et nunc liberatis; ulterius episcopus cunctas donationes sibi oblatas libere accipere poterit. (J.B.V.)

In vol. *I Laici nella «Societas Christiana» dei secoli XI e XII*, Mediolani, 1968, fuse et scite agit prof. C. VIOLANTE de themate : *I Laici nel Movimento Patarino* (pp. 597-687). Notat autem, l.c., p. 680, n. 313 : « Si veda... l'ottimo saggio di G. SEVERINO, *La discussione degli «Ordines» di Anselmo di Havelberg* in *Bollet. Ist. Storico Ital. per il Medio Evo e Arch. Muratoriano*, nr. 78 (1967), pp. 75-122. Additque Violante : « Il saggio contiene molto più di quanto non prometta il titolo ». (J.B.V.)

Philippus de Harvengt.

Prodierunt 1971, Ed. Antonianum, Romae, *Studia mediaevalia et mariologica P. Carolo Balic, OFM, septuagesimum explenti annum dicata* (722 pp.). Inter haec studia habetur inquisitio P. Y. CONGAR, O.P., *Clercs et Laïcs au point de vue de la Culture au Moyen Age : «Laïcus» = Sans lettres* (l.c., pp. 309-332). Inter varia testimonia ab eruditissimo auctore hic allata, plura desumpta sunt ex operibus Philippi de Harvengt. «Litteratus» tempore Medii Aevi incipientis, designat : « celui qui a l'usage du latin » (p. 312). « En France, car le XII^e siècle est le siècle de la France, on assiste à un développement nouveau, très notable, d'une culture latine chez les femmes, à un accroissement du nombre des laïcs qui savent le latin (témoignage caractéristique de Philippe de Harvengt au milieu du siècle : il n'est plus nécessaire d'être clerc pour étudier les litterae » (p. 315); citatque hac occasione declarationem Philippi in Ep. 15 : « Qui si forte litteras didicit, quorum scientia non est tantummodo clericorum, multi enim noverunt litteras in gradu sive ordine laicorum ». Laïcus = illitteratus, seu idiota. « Phil. de Harvengt († 1183) est un témoin particulièrement instructif pour notre sujet. Dans la société du XII^e s., l'étude des lettres était à ce point ordonnée à la science des Écritures, domaine propre des clercs, qu'on appelait couramment « clerc » celui qui s'y adonnait... À l'époque de Philippe de Harv., nous voyons de jeunes seigneurs lettrés réclamer certains privilèges de la cléricature, et le pape Alexandre les leur refuser. Philippe lui-même raconte : si l'on rencontre un moine pieux et qu'on désire savoir s'il est constitué dans les ordres et dans le service de l'autel, s'il est instruit, il répond : Oui, clerc; s'il ne l'est pas, il dit Convers laïc. Le mot clericus avait ainsi une certaine ambiguïté, pouvant désigner aussi bien celui qui avait reçu la tonsure en vue du service de l'Église ou celui qui avait étudié les Lettres » (p. 318). In Epistola 16 Philippi (comiti Flandriae Philippo directa) haec dicuntur : « Princeps quem non nobilitat scientia litteralis, non parum degenerans sit quasi rusticanus et quodammodo bestialis ». Plura testimonia eo tempore dantur qui idem exprimunt, ita ut non raro dicatur : « Ne pas comprendre, c'est être comme les

bêtes brutes. C'est dans ce sens très objectif et presque technique, qu'il faut comprendre les nombreux textes médiévaux ou les laïci, c'est-à-dire, les illettrés, sont comparés à des bêtes ou à des ânes» (l.c., p. 325). (J.B.V.)

Opera Fulberti Carnotensis (Fulbert de Chartres) († 1028) eduntur apud MIGNE, *Patrologia Latina*, t. CXLI. Inter epistolas Fulberti ibidem impressis, duae epistolae spuriae habentur, uti probat F. BEHREND, *Two spurious Letters in the Fulbert Collection : Revue Bénédictine*, LXXX, 1970, pp. 253-275. Hoc potissimum valet de iis ibidem declarantur relate ad Salomonem. Porro notum est Philippum de Harvengt conscripsisse opus : *Responsio de damnatione Salomonis* (apud MIGNE, *Patrol. Lat.*, t. CCIII, coll. 621-666). Examine accurato instituto, censet F. Behrends tum auctorem partis non authenticae seu spuriae in epistolis Fulberti, tum Philippum de Harvengt in expositionibus suis de sic dicta damnatione Salomonis arguere secundum expositionem quamdam litterariam tunc existentem et quae hucusque non magis determinari potest. (J.B.V.)

SCRIPTA HODIERNA

Averbodium.

Dans un numéro spécial, *Miscellanea Lucienne Van Meerbeeck*, de la revue *Archives et Bibliothèques de Belgique — Archief- en Bibliotheekwezen in België*, XLII, 1971, le président de la Commission d'Histoire de l'Ordre de Prémontré, Pl. LEFÈVRE publica (pp. 164-183) : *Les archives de l'abbaye des Prémontrés d'Averbode à la fin de l'Ancien Régime*. (J.B.V.)

Idem, Pl. LEFÈVRE conscripsit ac evulgavit : *À propos de la nouvelle fête mariale du 1^e janvier*. In : *Questions liturgiques*, LII, 1971, pp. 56-58. — In *Cahiers Bruxellois*, XIV, 1969, pp. 47-56, *Orfrois historiques de l'ancienne collégiale des SS.-Michel-et-Gudule à Bruxelles au XIV^e siècle*. (J.B.V.)

Plus quam semel iam, accuratis investigationibus factis, scripsit cfr. El. Duchatelez, de « economia », uti in fontibus antiquis, potissimum Ecclesiae orientalis, saepius occurrit. Novum fructum investigationum illarum, hac vice institutarum apud theologos Ecclesiae, orthodoxae dictae, recenter evulgavit in *Istina*, 1971, pp. 14-36, sub inscriptione : *L'économie baptismale dans l'Église orthodoxe*. (J.B.V.)

Idem El. DUCHATELEZ evulgavit in *Tijdschrift voor Geestelijk Leven*, 1971, blz. 306-320 : *Christus in de Oosterse spiritualiteit*. (J.B.V.)

Ondertekend door Tr. GERITS verschenen : *Kontrakt van een kapelaan te Eindhout uit 1790* in *Taxandria*, XLI, 1969 (verschenen in 1971), blz. 167-174; in dezelfde aflevering, blz. 175-181 : *Documenten betreffende*

fende de Schansen van Gerheiden en Ongelberg te Balen-Neet. Alsook : De Mechelse Borduurwerker Felix Tax in dienst van de abdijen Averbode en Tongerlo (XVIe eeuw). In : Handelingen van de Koninklijke Kring voor Oudheidkunde, Letteren en Kunst van Mechelen, LIV, 1970, bl. 105-114. (J.B.V.)

In *Het Oude Land van Loon*, XXV, 1970, verschijnt (bl. 101-145), een artikel ondertekend door Tr. GERITS : *De Luikse orgelbouwer Jan-Baptist Le Picard*. Daarin wordt beoogd : een bijdrage tot leven en werk van deze orgelbouwer, afkomstig van Luik (1706-1756). (G.S.)

Vermelden we ook : J.-B. VALVEKENS, *Een Passiesermoen van Pastoor Jan Van Zuetendaal, O.Praem. (1581)* in : *Ons Geestelijk Erf*, XLV, 1971, bl. 45-60 (G.S.)

Belgium.

Te Brussel, Paleis der Academiën, verscheen (1970) deel IV van het *Nationaal Biografisch Woordenboek*. Daarin vinden we van de hand van T. J. GERITS (Averbode) uiteenzettingen over de levensloop en bepaalde bedrijvigheden van : X. L. Adriaensen (Averbode) (1867-1935), schrijver en volkspredikant (koll. 1-4); J. Van Boterdael (Averbode) (1702-1777), geschiedschrijver en dichter (koll. 78-82); G. Crets (Averbode) (1858-1944), abt en abt-generaal, theoloog (koll. 196-200); J. J. Evers (Averbode) (1873-1939), theoloog, geschiedschrijver en lid van de Geschiedkundige Commissie zijner Orde (koll. 275-280); L. Goovaerts (Averbode) (1849-1916), bio- en bibliograaf (koll. 275-280); J. L. Hiddinga (Averbode) (1620-1668), Latijns dichter (koll. 434-435); J. A. Van Moerbeek (Averbode) (1573-1638), geestelijk schrijver en predikant (koll. 578-581); P. E. Valvekens (Averbode) (1897-1944), professor, archivaris, historicus, en eerste secretaris der Geschiedkundige Commissie zijner Orde (koll. 865-871); P. B. Vanmaele (1890-1968), stichter van de Eucharistische Kruistocht, geestelijk schrijver en archeoloog (koll. 878-884). — Verder behandelt dezelfde T. GERITS, *Willem van Rethy* (S. Michiels-Antwerpen) wiskundige; verder ook volgende orgelbouwers : *Jan van Aren* (koll. 21-22); en *M. Posselius* (koll. 682-684).

W. M. GRAUWEN geeft een degelijke studie over de te vroeg overleden historicus van de sociale Beweging, H. S. Scholl (Postel) (1916-1968) (koll. 754-760).

H. T. TIMMERMAN (Tongerlo), organist, behandelt *Le Blas*, Egidius, orgelbouwer (koll. 66-68); *J. Cornet*, musicus; *Cornet Philippe*, organist; *Cornet Pieter I*, organist, en *Cornet Pieter II*, zanger (koll. 167-173); *J. Verbueken*; *J.-Fr. Verbueken*; *L. Fr. Verbueken*, alle drie orgelbouwers (koll. 895-898).

N. J. WEYNS (Tongerlo), geeft een wetenschappelijk-verantwoord overzicht met een overzichtelijke literatuur over *Filips van Harveng* († 1183) (Bonne-Espérance), abt en geestelijk schrijver (koll. 329-340); over *Petrus van Herentals* († 1391), (Floreffe), schrijver van geestelijke

werken en kronieken (koll. 663-671). Verder : *Libert de Pape* (Park) (1618-1682) (koll. 641-652); en *J.-Chr. Van der Sterre* (S. Michiels-Antwerpen), hagiograaf (koll. 783-789). (G.S.)

In het prachtig uitgegeven en overvloedig geïllustreerd boek : *Limburg. Kunstbezit van prehistorie tot classicisme*, door A. DUSAR, Uitg. Heidelberg-Orbis, Hasselt, 1970, is er meermaals sprake van de abdij van Averbode en van de parochies die tot aan de Franse Revolutie aan die abdij toebehoorden. Gegevens worden verstrekt, soms vergezeld van foto's, over de kerken en pastorieën door de abdij gebouwd, en over de kunstschaten, die erin bewaard worden. Het zijn : Batsheers, Brustem, Hechtel (foutief vermeld als afhingende van St. Truiden : bl. 137); Koersel, Kortembos, Kozen, Neerglabbeek, Oostham, Opglabbeek, Opitter, St. Truiden (Averbode bezat aldaar een refugiehuis). — Van de abdij van Floreffe hing de parochie van Houthalen af. — Ook wordt melding gemaakt van St. Jansberg (bij Maaseik) dat weleer wel eens als aan Averbode toebehorend werd voorgesteld. — Men treft er verder de namen aan van A. Van Hulsel, pastoor te Hechtel, en van de lekebroeder Van Poppel, in verband met het doksaal te Tessenderlo. (G.S.)

Berna.

In de *Bijdragen tot de Geschiedenis van het Zuiden van Nederland*, verschijnt als vrucht van een doctoraatstudie, van de hand van Marie-Louise TEN HORN - VAN NISPEN : *Jan B. M. Van Besouw* : een sociaal geïnspireerd ondernemer rond 1900. Uitg. Stichting Zuidelijk Historisch Contact. Tilburg, 1971. — Twee gekende kanunniken van Berne kwamen, rond de eeuwwisseling, in contact met de directeur van de textielfabriek te Goirle. Vooreerst : Gerlacus van den Elsen († 1925), die de Boerenbond oprichtte, en dr. J. Nouwens († 1968), stichter van de Hanze, de kath. Middenstandsbeweging. (G.S.)

Bohemia.

In libro *Sborník Severočeského muzea, oddíl Historia 5.*, 1967, pp. 15-64, habetur articulus *Počátky města Litěric* (= Initia civitatis Litomericensis), cum 4 chartis geographicis et brevi expositione in lingua germanica, in quo JINDRICH TOMAS etiam mentionem facit de monasteriis Doksany, Chotěšov et Teplá, quae olim in regione Litomericensi a saeculo 12. possessiones habuerunt (K.D.)

Daylesford.

Die 7 Aprilis 1971, in primum abbatem canoniae Daylesford electus fuit Ioannes Eduardus Neitzel; erat iam prior canoniae. Die 17 Junii ei collata fuit benedictio abbatialis ab archiepiscopo Philadelphensi, cardinali Krol. (J.B.V.)

De Pere.

McBRIDE, *The human dimension of catechetics*. Milwaukee, Bruce, 1969, xi-186 pp. (J.B.V.)

Floreffia.

À l'occasion du 850^e anniversaire de la fondation de l'abbaye de Floreffe, quelques personnes se sont réunies et ont émis le vœu d'organiser, en 1973, une exposition d'une certaine ampleur. Cette exposition se tiendrait dans les locaux de l'abbaye et mettrait en valeur à la fois l'histoire et le patrimoine artistique. Le président de la Commission d'Histoire de l'Ordre de Prémontré, notre confrère Pl. Lefèvre, fut invité à prêter sa collaboration à cette exposition. À cette invitation, une réponse affirmative fut donnée. (J.B.V.)

Fons Calidus (Fontcaude).

L'abbaye de Fontcaude, située à une vingtaine de kilomètres de Béziers, sur la commune de Cazedarnes, fondée au XII^e s. par les Prémontrés, connu au fil des siècles, bien des vicissitudes. Pillée par les Huguenots en 1567, incendiée en 1579, relevée de ses ruines aux XVII^e et XVIII^e siècles par les abbés de Sérignan, elle connut, en 1789, une déchéance plus grande encore. Vendus comme bien national, les bâtiments conventuels devinrent exploitation agricole, et l'admirable décoration baroque fut mutilée, tandis que l'église romane était divisée entre plusieurs propriétaires et aménagés en cellier. Un prêtre du département (Hérault), l'abbé Giry, a décidé de racheter les ruines à fin d'essayer de les restaurer. (E.B.)

Fossa Mora.

In fasc. 100 (t. XVII), *Dictionnaire d'Histoire et de Géographie Ecclésiastiques* (1970), col. 1217, breviter tractatur de Fossemore, auctore N. BACKMUND. Fossemore erat prioratus praemonstratensis (dioec. Senonensis, in Gallia); per plura decennia floruit qua nosocomium aegrotorum et peregrinantium. (J.B.V.)

Germania.

Prodiit anno 1968, P. RUMMEL, *P. Julius Priscianensis, S.J., 1542-1607*. Ein Beitrag zur Geschichte der katholischen Restauration der Klöster im Einflussbereich der ehemaligen Universität Dillingen. Dillingen, VIII + 268 pp. (= Studien zur Geschichte des Bayerischen Schwabens, 13). — Inter alia, sermo fit in hoc libro de fundatione universitatis Dilliganae et de cura spirituali P. Priscianensis (per plures annos professoris S. Theologiae apud illam universitatem), relate ad studiosos religiosos in illa urbe. Scribit hac occasione L. SZILAS, S.I., in *Archivum Historicum Societatis Iesu*, XXXIX, 1970, p. 214 : « Sie (studiosi illi religiosi) wohnten im Konvikt scharf getrennt von den weltlichen Studenten. Im Jahre 1574 waren schon 30

Religiösen in Dillingen; 1582 bereits 40 und ihre Zahl stieg ständig bis zum Jahre 1612, wo sie 157 erreichte, um von da ab aus den verschiedensten Gründen abzunehmen. Der Verfasser gibt uns vom Jahre 1602 die genaue Zahl und Verteilung der studierenden Ordenskleriker : 52 Benediktiner, 15 Prämonstratenser, 10 Regularkanoniker, 8 Zisterzienser, 2 Hospitaler und 1 Augustinereremit, insgesamt 88. Aus der Diözese Konstanz waren es 54, aus der Augsburg 29». (J.B.V.)

Occasione anniversarii sexagesimi quinti aetatis professoris J. BAUERMANN (Münster), in unum volumen collectae fuerunt ac iterum evulgatae 25 inquisitiones clari professoris, iam antea in variis periodicis publicatae. Volumen istud festivum habet pro inscriptione : *Von der Elbe bis zum Rhein. Aus der Landesgeschichte Ostsachsens und Westfalens (Neue Münstersche Beiträge zur Geschichtsforschung, II, Münster, Aschendorff, 1968, iv + 478 pp.)*. Inter ea quae in hoc volumine evulgantur nonnulla, et quidem praeclara, « Praemonstratensia » notavimus : *Umfang und Einteilung der Erzdiözese Magdeburg* (pp. 53-84); *Erzbischof Norbert von Magdeburg* (pp. 95-112); *Erzbischof Norbert und die rheinischen Güter des Erzstifts Magdeburg* (pp. 134-158); *Die Anfänge der Prämonstratenserklöster Scheda und St.-Wiperti-Quedlinburg* (pp. 301-358). (J.B.V.)

Signalons deux articles parus dans la revue : *Baden-Württemberg*, XV, 1968. Heft. 2, pp. 17-20 : *Die Prämonstratenser-Abtei Rot an der Rot*. Heft 12, pp. 6-11 : *Die Weihnachtskrippe in der Klosterkirche zu Wissenau*. (J.B.V.)

Gödöllö.

France-Amérique — *Le Courrier des États-Unis* du 15 avril 1971 publie la notice qui suit : « Le prof. A. L. GABRIEL, Directeur de l'Institut des Études médiévales de l'Université de Notre-Dame, Indiana (U.S.A.), a été élu membre correspondant de l'Académie des Sciences de la Bavière, dont le siège est à Munich. Cette Académie fut fondée par Maximilien III en 1759.

Le même professeur est aussi membre correspondant de l'Académie des Inscriptions et Belles-Lettres de l'Institut de France, fondée par Louis XIV en 1663. Il est l'auteur d'une série de publications traitant des rapports culturels franco-allemands à l'Université de Paris au Moyen Age, et a publié récemment le *Livre des Comptes de la Nation anglo-allemande à l'Université de Paris au XV^e siècle* ». (J.B.V.)

L'University of Notre Dame — The Mediaeval Institute, Notre Dame (Indiana, U.S.A.) vient d'éditer (1971) : *Titres et Travaux*, 15 pp. Il s'agit des titres académiques et travaux scientifiques de notre confrère hongrois, le prof. Gabriel. Ces travaux scientifiques se rapportent à différents sujets. Notamment : Histoire de l'Université de

Paris au Moyen Age (36 titres); Histoire des Universités médiévales (7 titres); Histoire de l'Éducation en France (5 titres); Histoire de la Littérature Française (9 titres); Rapports historiques Franco-Hongrois; Histoire de la Hongrie Médiévale; Hagiographique Médiévale; Codicologie — Catalogues des Manuscrits; Compte rendu : l'Histoire des Universités et la Civilisation Médiévale.

Nous citons en particulier les travaux publiés depuis 1969 : *Garlandia, Studies in the History of the Mediaeval University*. Ed. : The Mediaeval Institute, Univers. of Notre Dame; Josef Knecht Verlag, Frankfurt-am-Main, 1969, pp. 287. — *The Mediaeval Universities of Pécs and Pozsony*. Ed. : The Mediaeval Institute, Notre Dame; Josef Knecht Verlag, Frankfurt-am-Main, 1969, pp. 104 + 87. — *Saint Stephen of Hungary — King and Legislator : Catholic Hongarians' Sunday*, vol. 77 (1970), nr. X, p. 8.

Sont annoncés comme travaux sous presse : *Bibliography of the History of American Colleges and Universities Founded Before 1800*; *Bibliography of the History of Universities of Great Britain and Ireland Founded Before 1800*. (J.B.V.)

Humilis Mons.

Canonia ista, etiam dicta de Marsens, finem habuit saeculo decimo sexto; decreto pontificio annexa fuit collegio S.I. Friburgi Helvetiorum. Plurima adiuncta huius extinctionis monasterii, legi possunt apud A.-J. MARQUIS, *Le collège Saint-Michel de Fribourg (Suisse), sa fondation et ses débuts 1579-1597*. Fribourg, 1969, 250 pp. (= Archives de la Société d'Histoire du Canton de Fribourg. XX). — Occasione evulgationis huius libri, scribit L. SZILAS, S.I., in *Archivum Historicum Societatis Iesu*, XXXIX, 1970, p. 206 s., visitatorem apostolicum Bonhomini foundationem Collegii Friburgensis necessariam existimasse. In dotationem huius Collegii « gäbe es da zwei Abteien, die sehr schlecht gingen, die man zur Foundation heranziehen könnte. Es waren das Augustinerkloster in der Stadt selbst und die Prämonstratenserabtei von Marsens ». Paulo post « der kleine Rat (Fribourg) schrieb dann Ende des Jahres (1579) eine diesbezügliche Bitte an den Papst. Die Antwort darauf war die Bulle : Paterna illa charitas, vom 26. Februar 1580, die den Akt der Foundation und die Annexion Marsens enthält ». Haec decisio in actum deducta fuit finiente anno 1580, sub ductu S. Petri Canisii. (J.B.V.)

Lacus Iurensis (Lac de Joux).

De l'ancienne abbaye du Lac de Joux, dans la canton de Vaud (Suisse), il ne reste plus qu'une grosse tour carrée et un très bel arc gothique flamboyant, découvert il y a peu de temps dans une maison à côté de la tour, remonté maintenant avec beaucoup de goût. La commune célébra cette année, du 25 juin au 3 juillet, le quatrième centenaire de son existence. On se souvint que le huitième centenaire de la fondation de l'abbaye ne fut jamais dûment célébré. C'est pour

cela que cette commune protestante se décida d'inviter à cette fête des représentants de l'Ordre, avec l'abbé Général à leur tête. (N.B.)

Leffia.

Après un article général dans le *Bulletin de la Société d'Art et d'Histoire du diocèse de Liège*, L, 1970, pp. 55-104, sous le titre : *Une source capitale de l'histoire paroissiale de l'Ancien Régime : les visites archidiaconales de Condroz*, dont voici la conclusion générale : « Les rapports des visites archidiaconales constituent une source historique du plus haut intérêt; il y a là, en effet, une mine de renseignements de tout premier ordre, principalement pour l'histoire des anciennes institutions paroissiales. L'histoire de l'art autant que l'histoire sociale peuvent y glaner de nombreuses indications de valeur » (l.c., p. 104), l'auteur, A. DEBLON, édite (l. c., pp. 105-239), *Les rapports des visites archidiaconales de Condroz (1698-1781)*. Ces textes publiés se trouvent dans six registres conservés aux Archives de l'Évêché de Liège. Dans ces rapports on trouve des visites faites dans des paroisses appartenant à l'abbaye de Leffe. Notamment : la paroisse de Crupet (pp. 135-137); de Dorinne (pp. 141-144); de Dréhance (pp. 144-147); de Sorinnes (pp. 226-229). (J.B.V.)

Lytomislum (= *Litomyšl*).

František STEHLÍK, *Zámek Litomyšl* (= Castellum Litomyšl), editum ab Nakladelství Čsl výtvarných umělcu. Praha, 1957, 96 pp., 42 imagines photographicae. Auctor hic elaboravit historiam architecturae castelli aedificati annis 1568-1573, in loco ubi quondam erat monasterium Praemonstratense et postea aedes episcopi Litomyslensis sedem habebant. In pagg. 48-53, proponitur reconstructio aspectus monasterii (postea sedes episcopatus); potissimum ope chartae anni 1398. (K.D.)

Rudolf HIKL, *Severní Morava a litomyšlské biskupství* (= Moravia septentrionalis et episcopatus Litomyšlensis), in *Sborník vlastivědného muzea v Olomuci*, sectio B, ann. V, 1959, Olomouc, 1960. Pag. 208-216, cum conspectu brevi, lingua germanica confecto. Auctor identificat aliquas paroecias, vario modo in chartis Clementis VI., episcopi Olomucensis et eiusdem capituli et episcopi Litomyslensis ac eius capituli de anno 1351 annotatas. Dioecesis Litomyslensis, fundata anno 1344, possedit in Bohemia 116 paroecias, 4 monasteria virorum et unum foeminarum; in Moravia 31 paroecias et unum monasterium. Capitulum episcopale Litomyslense constitutum erat ex canonicis Ordinis Praemonstratensis. (K.D.)

In *Sbírnik příspěvků k dějinám Litomyšle a okolí*, Pardubice, 1959, scribit fuse JIRÍ PRAŽÁK, pp. 9-32, in articulo : *Diplomatické poznámky k litomyšlskému králi Vladislavu I.* de vetustissimo diplomate monasterii Litomyslensis exarati finiente saec. 12; cum indicatione quidem anni 1167. — Ibidem, pp. 33-105, František HOFFMANN in articulo *Litomyšl*

v husitském revolučním hnutí iteratis vicibus mentionem facit de episcopatu Litomyšlensi, eiusque fati post a. 1420. (K.D.)

In *Kolonizovali litomyšlští premonstráti na Moravě?* edito in *Muzejní a vlastivědná práce*, IV, Praha, 1966, pp. 173-174, scribit Ladislav Hosák de bohémica et moravica parte dominii monasterii. (K.D.)

Luca — S. Lucius Curiensis.

Occasione primi centenarii mortis S. Clementis Hofbauer, C.SS.Red., *Spicilegium Historicum SSmi Redemptoris*, XVIII, 1970, fasciculum suum alterum huius anni huic anniversario dicat. Ed. Hosp, *Der hl. Klemens Maria Hofbauer* (l.c., pp. 215-225) breve curriculum vitae S. Clementis exhibet. Cum Clemens noster ad sacerdotium promoveri cuperet, et ad hoc media apta non inveniret, benigne exceptus fuit in abbatia Lucensi (Klosterbruck-Louka); canonicus huius abbatiae tunc erat I. Jahn, postea, abbatia a gubernio civili suppressa, factus professor celebris universitatis Vindobonensis. Porro, Clemens peregrinatione in Romam instituta «trat er als Geselle im nahen Prämonstratenserstift Klosterbruck ein. Wohl durch die Fürsprache seines Vetters Johann Jahn, der Ordensmitglied war, konnte Hofbauer als Spätberufener und Werkstudent das Stiftsgymnasium besuchen und das damalige fünfjährige Studium abschliessen» (l.c., p. 216). Postea Congregatione SS. Redemptoris, cuius sodalis erat, approbata, Confratres suos in Bavariam duxit. Cum autem hoc a gubernio Bavarico anno 1806 nullo modo gratum esset, «fanden sie eine provisorische Aufnahme in dem aufgelösten Prämonstratenserstift St. Luzi in Chur» (l.c., p. 220). (J.B.V.)

Lucerna.

Prodiit, anno 1969, apud Vrin, Lutetiae Parisiorum, opus praeclarum : *Théologie, Spiritualité et Métaphysique dans l'œuvre oratoire d'Achard de Saint-Victor. Études d'histoire doctrinale précédées d'un essai sur la vie et l'œuvre d'Achard* (Études de Philosophie Médiévale. LVIII). Auctore J. CHATILLON. 355 pp. Inquit accurate auctor quatenam sit doctrina theologica ac spiritualitas Achardi a Sancto Victore in suis «Sermonibus». In hoc Chronico fusius immorari non intendimus in exponenda doctrina Achardi, olim abbatis celebris abbatiae S. Victoris Parisiensis, quae potissimum saeculo duodecimo habebatur, et quidem rectissime, uti schola theologica magna fama dotata. J. CHATILLON autem doctrinam Achardi (qui obiit, uti videtur a. 1171) exponit; verum etiam decursum vitae Achardi in quantum fontes hucusque noti sinunt describit. In ultima periodo vitae Achardi, abbatia praemonstratensis Lucernae = La Luzerne (Gallia; dép. : Manche) magnum locum occupat. Fuit nempe Achardus, inde ab anno 1161 aut 1162, episcopus Abrincensis = Avranches; in qua dioecesi tunc sita erat Lucerna. Chatillon de hoc themate speciatim agit, l.c.,

pp. 96-104. Prae oculis habendo ea quae de hac materia iam publicata sunt, et quae in mss. continentur; inter quae eminent: Archives du Calvados, Série H. Abbaye d'Ardenne, et potissimum: Paris, Bibl. Nat., français 4902, f° 281-310. Achardus, qua professus abbatiae S. Victoris, erat canonicus regularis. Quod semper memoria et vita firmiter retinuit. Ideo: « En fait, l'évêque d'Avranches semble avoir réservé surtout ses soins et ses faveurs à l'abbaye des Prémontrés de La Luzerne, voisine de sa ville épiscopale » (l.c., p. 97). Quod plurimis indicationibus probatur ex interventionibus episcopi Achardi primis annis existentiae Lucernae. Achardus praeterea, quamvis ecclesia abbatiae nondum esset perfecta, vi testamenti sui, in hac ecclesia sepeliri voluit. — De facto Achardus sepultus dicitur in ambitu ecclesiae Lucernae; sepultura ornata fuit, iuxta antiqua chronica, hoc epitaphio: « Hic iacet Achardus episcopus, cujus charitate ditata est nostra paupertas ». — Notum est Rev. Dom. Lelégard summopere intendere, et quidem active, instaurationi abbatiae Lucernae (cfr. *Anal. Praem.*, XLII, 1966, p. 186 s.; XLV, 1969, p. 137 s.). Ideo notari potest J. Chatillon in sua monographia, de Achardo a Sancto Victore, haec communicare: « Au cours des travaux de consolidation qui sont dus au zèle et à la ténacité de M. l'abbé Lelégard, véritable sauveteur de l'abbaye de La Luzerne, il a été procédé à la reconnaissance d'une sépulture ancienne, située à l'emplacement précis qu'indiquent les textes. Cette sépulture étant la seule à se trouver dans cette partie de l'église abbatiale, aucune confusion n'est donc possible, et il ne se peut s'agir que de la tombe d'Achard » (l.c., p. 103, n. 82). (J.B.V.)

Milovicium (Milevsko).

De monasterio isto iteratis vicibus scripsit Dr. K. DOLISTA. In articulo: *Milevsko dříve a nyní* (Milevsko quondam et hodie), edito in periodico *Jiskra*, XV, 1965 (prodiit quoque qua libellus separatus 22 paginarum) agit breviter etiam de historia monasterii.

In libro collective edito: *20 let budování Milevska* (= viginti anni aedificationis civitatis Milevsko) edito a MENU, Milevsko, 1965 (cum brevi compendio in linguis russica, germanica, anglica et gallica: 40 pp.), habetur, pp. 5-7, articulus *Osm staletí milevské minulosti* (= octo saecula temporis praeteriti de Milevsko), cum compendiaro conspectu historiae civitatis et monasterii; pp. 36-38, habetur articulus: *Kulturní památky Milevska* (= Monumenta culturalia, nempe architectonica de Milevsko), per maximam partem agens de aedificiis monasterii.

Klášter Milevsko (= Monasterium Milevsko). Ed. Odbor turistiky TJ ZVVZ, Milevsko, 1970, 166 pp., 10 imagines: Conspectus historiae et monumentorum monasterii; quod est vetustissimum in universa Bohemia centrali. (J.B.V.)

Jiri KUTHAN in *Jihočeský sborník historický*, XXXVIII, 1969, num. 2, pp. 57-68, evulgavit articulum *Kostel svatého Jiří a premonstratské*

opatsvi v Milevsku (=Ecclesia sancti Aegidii et abbatia Praemonstratensis in Milevsko), in quo agitur de fundatore Georgio de Milevsko et de primo abbate Gerlaco, simul ac de datatione vetustissimorum aedificiorum monasterii, ex fine saec. 12. et initio saec. 13. Cum conspectu brevi in lingua germanica. (K.D.)

Neorisium (Nova Ríše).

Vaclav RICHTER, *K založení zenského premonstratského kláštera v Nové Ríši* in *Studie z Vysočiny-společenské vedy*, Jihlava, 1964, cum conspectu brevi in lingua germanica, nonnulla exponit de initio huius coenobii, fundati saec. 13; quaedam vero proponit quae corrigi deberent. (K.D.)

Postula.

B. LUYKX, *L'Office divin au monastère de l'Assomption (Kinshasa)*, in *Revue du clergé africain*, XXV, 1970, pp. 65-82. In civitate Kinshasa (urbs capitalis reipublicae democraticae Congolensi), cfr. B. Luykx, canonicus Postulanus, prima fundamenta iecit monasterii, cuius vitae ratio conditionibus vitae regionum Congolensium speciali modo adaptata fuit. (J.B.V.)

La revue *Archives et Bibliothèques de Belgique* -- *Archief- en Bibliotheekwezen in België*, publica en 1971 un numéro spécial : *Miscellanea Lucienne Van Meerbeeck*. Notre confrère W. Grauwen a collaboré à ce numéro; notamment, pp. 141-153 : *De betekenis van het blootsvoets lopen in de Middeleeuwen voornamelijk in de 12de eeuw*. (J.B.V.)

In *Taxandria*, XLI, 1969 (verschenen in 1971), blz. 183-201, verscheen een bijdrage van R. PEETERS, *In memoriam Kan. Dr. Servaas Herman Jozef Scholl*. Geboren op 24 februari 1916, overleden op 24 oktober 1968. Een bibliografie wordt aan de levensbeschrijving toegevoegd. Onder zijn werken, meestal gewijd aan de geschiedenis van de christ. sociale beweging in België, vernoemen we hier zijn dissertatie tot het behalen van de doctoraatstitel in historische Wetenschappen aan de Universiteit van Leuven : *Het liberalisme bij Mr. G. K. Van Hogendorp, Mr. J. R. Thorbecke en Mr. S. Van Houtem*. Leuven-Tilburg, 1947, xxvi + 132 bll. (J.B.V.)

S. Foillanus Rodiensis.

E. BROUETTE in fasc. 100 (t. XVII) *Dictionnaire d'Histoire et de Géographie Ecclésiastique* (1970), (coll. 1217-1223), articulum *Fosses* divulgavit. In qua expositione agit de habitudine capituli Fossensis ad fundationem abbatiae praemonstratensis S. Foillani Rodiensis; haec scribit : « La thèse selon laquelle le chapitre aurait fait don vers 1121 à S. Norbert et à l'Ordre qu'il venait de fonder du sanctuaire de Rœulx, donation approuvée en 1125 par l'évêque Bouchard (C. J. HUGO, *Annales*, I, col. 673-674), ne doit pas être prise stricto

sensu mais tenue dans un sens plus large et figuré. C'est en vertu de la très importante donation de plusieurs autels de la part d'un de ses chanoines, Salomon, que Fosses put établir sa tutelle sur la nouvelle fondation. D'autre part, celle-ci comportait à son origine une majorité de clercs fossois ». (J.B.V.)

S. Ioannes Ambianensis.

Dr. E. BROUETTE in *Anal. Praem.*, XXXVI-XL (1960-1964) edidit Obituarium abbatiae Bonae Spei; postea editum, anno 1964, in volumine separata : *Obituaire de l'abbaye de Bonne-Espérance de l'Ordre de Prémontré* (xxxviii + 325 pp.). Et in *Anal. Praem.*, XXXIV-XXXV (1958-1959) : *Obituaire de l'abbaye de Saint-Yved de Braine* (postea editum in vol. separato, 1956; ix + 76 pp.). — In *Bulletin trimestriel de la Société des Antiquaires de Picardie*, 1970, fasc. 3, pp. 312-349, sequitur : *L'Obituaire de Saint-Jean d'Amiens avec introduction, notes et table*. Editio ista confecta est eadem methodo ac eadem cura qua duo Obituaria, modo indicata, ab ipso prof. Brouette antea edita fuere. Paucis immoramur in iis quae in Introductione Obituarii S. Joannis exponuntur : Obituarium primitivum S. Joannis Ambianensis non amplius existere videtur. « Nous en possédons heureusement une copie du XVIII^e siècle, établie à la demande de l'abbé d'Étival, Ch.-L. Hugo. Celui-ci l'a insérée dans les documents qu'il réunissait pour l'élaboration de sa monumentale histoire de l'Ordre. Ces papiers... sont actuellement conservés à la Bibliothèque publique de Nancy. Notre obituaire se trouve aux feuillets 247 à 250 v^o du manuscrit n^o 995 ». « Ce texte est dû à un religieux anonyme de Saint-Jean ». « L'incertitude de la méthode de transcription rend difficile la connaissance de l'archétype ». « Une perte de substance in calce nous prive du texte à partir du 19 novembre... Nous sommes fondés à croire qu'il s'agit seulement d'extraits de l'obituaire complet puisque les renseignements transmis ne concernent que l'ordre des Prémontrés, les autres commémorations ayant été négligées ». Editur proinde a prof. Brouette textus Obituarii istius iuxta hoc manuscriptum hoc modo ab ipso indicatum. Pro singulis nominibus in Obituario occurrentibus identificatio personarum datur in notis iuxta fontes qui hucusque noti sunt. — Forte notari posset probari non posse, uti videtur, S. Gerlacum eremitam vere ad Ordinem nostrum pertinuisse, quamvis Obituarium istud ad 5 Ianuarium edicat : « Pie mem. Gerlaci, eremite nostri ordinis et fundatoris monasterii Virginiae (!) nominis apud Ruremondum » (l.c., p. 316 s. (J.B.V.)

S. Michael Antverpiensis.

In de *Vlaamse Toeristische Bibliotheek*, november 1970, uitgegeven door V.T.B., Antwerpen, verschijnt als nr. 129 : *De Sint Michielskerk te Antwerpen*. De auteur, R. HOSTIE, schrijft (bl. 1) dat deze benaming moet worden in verband gebracht met de vroeger-bestaande S. Michielskerk en abdij te Antwerpen, die binnen de oude burcht van de stad

gelegen was. Deze bestond sedert de X^e eeuw en zou tijdens de XIII^e eeuw aan de kanunniken van Prémontré geschonken geweest zijn. Hier moest natuurlijk niet « XIII^e », doch « XII^e » eeuw staan. (G.S.)

Siloe (Želiv).

Praemonstratský klaster Želiv. Succincta historia et descriptio monasterii, edita sumptibus monasterii, iam anno 1949, 16 pag., manet usque hodie ultimus libellus dedicatus uni ex vetustissimis monasteriis Ordinis in Bohemia; fundatum scilicet anno 1149 pro fratribus venientibus ex Steinfeld. (K.D.)

Strahovia (Strahov; Praga).

Pamtník národního písemnictví-Strahovská knihovna. Collectio 12 imaginum photographicorum, cum introductione, scripta a Dr. PRAVOSLAV KNEIDL. Edidit Pressfoto Praha, sine anno. Exhibent imagines bibliothecae et aliquorum huius bibliothecae manuscriptorum et librorum pretiosorum.

In libro *Knižní vazba sedmi století z fondu Strahovské knihovny*, 161 pp., 32 imagines, ed. Orbis Praha, 1966, conspectum exhibent PAVLINA HAMANOVA et BOHUMIL NUSKA 200 librorum magni momenti de bibliotheca monasterii Strahoviensis; in qua etiam plures libri monasteriorum Ordinis nostri de Hradisko, Louka, Milevsko, Tepla, Wadgassen, Weissenau et Zeliv asservantur. (K.D.)

THADDAEUS REHAK (Strahov), conscripsit anno 1969, roneomultiplicatum opus, sub titulo *Préhled dějin našeho řádu* (= Conspectus historiae Ordinis), sub forma manualis ad usum futurorum novitiorum Ordinis. Pars I-IV habet 94 pagg.; pars V-VII : 59 pagg.; pars VIII-XI : 96 paginas. Insimul : 249 pp. (K.D.)

Tepla.

In libro *Uměleckoprumyslové muzeum v Praze* (qui prodiit anno 1955 occasione iubilaei 70 annorum a fundatione musaei industriae artisticae Pragensis et continet 244 imagines collectionum), auctore Emmanuele POCHE, apparent, inter alia, pluviale Hieronimi Ambros, abbatis Teplensis († 1767), ex anno 1751, pedum abbatiale Teplense ex anno 1750, et sic dictum scutellum beati Hroznatae (opus Venetianum confectum versus annum 1200). (K.D.)

Antonín MRKVIČKA - Jiří HRUBEŠ - František ŠTĚDRONSKÝ, *Knihovna Teplá-klaster*. Praha, 1962, 27 pp. (conspectus brevis in lingua germanica) : Libellus agens de historia monasterii Teplensis et in specie de bibliotheca eiusdem. (K.D.)

In articulo *Tepelský klaster v pozdní gotice a renesanci* in : *Minulosti zapadočeského kraje*, V, Plzen, 1967, pp. 173-197, agit D. DOLISTA, usus

primo et secundo tomo annalium monasterii Teplensis de historia architectonica monasterii et de interiori ornatu ecclesiae abbatialis, tempore 1620 antecedente. (J.B.V.)

In articulo *Plzen v listinách a listech tepelského kláštera* : in *Minulosti zapadočeského kraje*, V. Plzen, 1967, pp. 236-254, evulgavit Jan PELANT 35 regesta archivalium archivi monasterii Teplensis, annorum 1320-1525. In 5 casibus publicavit chartas integras, in uno casu longiorem partem. (K.D.)

Tepla-Schönauf.

Unser Mitbruder Dr. Martin Fitzthum, Oberstudienrat in Amberg (Bayern) schrieb im *Egerländer*, 1971/4, *Der Bergbau des Stiftes Tepl*. — Im *Heimatbrief Plan-Weseritz*, 1970/10, über *St. Anna in der alten und neuen Heimat*, eine Rede gehalten in Tirschenreuth. — Im *Marienburg Heimatbrief*, schrieb er über *Abt Karl Reitenberger, der Gründer der Kurstadt Marienbad*. Nr. 267, S. 223, und in der selben Nummer über *Aus der Apotheke des Stiftes Tepl*, S. 235. — Im *Planer Heimatbrief*, 1970/12, ein Adventsbrief an die Leser. Im *Volksboten*, 1971, 12 März war *800 Jahre das Stift Tepl im Egerland* mit dem Untertitel : *Stift Tepl ein Bollwerk im Egerland* mit einem Bild. Im *Neuen Tag*, Welden, am 12. Juni 1971 über *Achtzig Jahre Rerum Novarum*.

Im zweiten Semester 1970 der Volkshochschule Amberg in der Arbeitsgemeinschaft Theologie behandelte Dr. Martin Fitzthum drei Themen : 1. Bayerische Kirche und Kultur im Mittelalter. 2. Das Ringen der Kirche mit den Problemen der Neuzeit. 3. Verhältnis von Staat und Kirche in Deutschland. — Im 1. Semester 1971 hiessen die Themen : 1. Der Ordensgründer Ignatius und seine Exercitien. 2. Der Kirchenlehrer der Neuzeit : John Henry Cardinal Newman. 3. Kirche und Staat in den ausserdeutschen Ländern.

Zum 60. Geburtstag schrieb der Us.-Armeeerbischof William Moran an Dr. Martin Fitzthum einen herzlichen Dankbrief für seine Dienste in der Us.-Armee seit 1946. Der Bischof dankt für die vielen Jahre der Seelsorgshilfe und übersendet seine besten Segenswünsche. Dieser Dienst sei eine wahre Verbindung zwischen amerikanischen und deutschen Katholiken. (G.R.)

Tongerlo.

G. VAN DEN BROECK, procurator generalis Ordinis in urbe Roma, scripsit in periodico *Rev. de Droit Canonique*, XX, 1970, pp. 23-33 : *L'instruction « Renovationis causam »*. (J.B.V.)

Vallis Sanctae Catharinae (Oosterhout).

In verband met het zevende eeuwfeest van Sint Catharinadal bracht Hare Majesteit Koningin Juliana op 20 april 1971 een bezoek aan het klooster. Reeds eerder, bij haar eerste officieel bezoek aan de provincie Noord-Brabant kort na haar troonsbestijging, had de

Koningin ook reeds een bezoek aan het oude slotje gebracht. Ze volgde daarmee een eeuwenoude traditie. Nadat de Bredase Nassau's, van den beginne af beschermheren van het klooster waren geweest, zouden in later tijd de leden van de prinselijke en koninklijke familie van Oranje-Nassau steeds nauwe banden met Sint Catharinadal blijven onderhouden. Meerdere stadhouders hebben voor de Franse Revolutie Sint Catharinadal bezocht, en in de laatste eeuw werden bezoeken van leden van het koninklijk huis steeds meer een vaste traditie. (A.v.d.H.)

In *Brabantia* (tweemaandelijks tijdschrift van het Provinciaal Genootschap van Kunsten en Wetenschappen in Noord-Brabant en van de Stichting Brabantia Nostra) verscheen in Jaargang 20, juli 1971, blz. 146-151 een bijdrage van de hand van A. W. VAN DEN HURK, getiteld : *Sint Catharinadal, zeven eeuwen Brabants Norbertinessenklooster*. In deze bijdrage, die met twee fraaie foto's van het frontaanzicht en het kloosterpand zijn geïllustreerd, wordt een schets gegeven van de historie van het klooster. Voor de momenten van het ontstaan van het klooster rond 1250 en zijn hervorming in 1463 worden daarbij tot dusver vrijwel onbekende parallellen met het norbertinessenklooster van Gempe en van de Abdij Grimbergen naar voren gebracht. (H.v.B.)

Windbergia.

Abbatia Windbergensis (Bavaria-Germania) inde a 20 Aprilis 1971 regitur a novo Priore « de regimine » : Wolfgangus Vos. Inde a 28 Ianuarii 1959, regebatur ab administratore, Cal. van Veghel. (J.B.V.)

Op 1 mei 1971 pontificeerde de bisschop van Regensburg Dr. Rudolf Graber in de abdijkerk van Windberg, waarvan de restauratie na een periode van vijf jaar voltooid was. Tevens werd bij die gelegenheid het achtste eeuwfeest van de inwijding der abdijkerk herdacht, die eigenlijk vier jaar eerder had moeten vallen, maar door het herstel der kerk verschoven was. Een derde aanleiding voor een feestelijke viering vormde de inwijding van een in de oostelijke vleugel van het klooster gelegen vormingscentrum.

Het gerestaureerde kerkgebouw werd verrijkt met een nieuw orgel, gebouwd door Gerhard Schmid uit Kaubeuren; het werd ingespeeld door de domorganist van Regensburg Eberhard Kraus. (A.v.d.H.)

Prodiit, anno 1971, auctore N. BACKMUND, parvus libellus : *Windberg*. 15 pp. Historia abbatiae delineatur. Adduntur repraesentationes photographicae accurate selectae. (J.B.V.)

N. BACKMUND. *Windberger Klosterleben im Spiegel alter Ausgabenbücher*. In : *Ostbayrische Grenzmarken. Passauer Jahrbuch für Geschichte, Kunst u. Volkskunde*. Band 12; 1970. P. 151-162. — In praesenti expositione, auctor prae oculis habet libros conventuales inde a saeculo decimo quinto usque ad saeculum duodevigesimum. (J.B.V.)

Zaberdovicium (Zábrdovice).

Rudolf HURT, *Kostel Nanebevzetí Panny Marie v Brně-Zábrdovicích*, additamentum ad num. 1 anni 21. *Vlastivědný věstník moravský*, Brno, 1969, 55 pp., est opusculum dedicatum historiae monasterii fundati ante a. 1209 et aboliti anno 1784; quod hodie inservit nosocomio militari. (K.D.)

Zsambék.

Le prof. CROZET consacra au XXII^e Congrès international d'Histoire de l'Art, qui se réunit à Budapest du 15 au 20 septembre, un rapport qui parut dans *Cahiers de Civilisation médiévale*, XIII, 1970, pp. 187-191. Le prof. Crozet écrit (l.c., p. 191) : « L'ancienne abbatale de Prémontrés à Zsambék domine un charmant village en profilant dans le ciel ses voûtes éventrées, ses ogives suspendues dans le vide et les deux tours de son avant-corps à tribune. Elle nous introduit, avec ses caractères propres d'édifice monastique, dans le monde discret des églises campagnardes ». (J.B.V.)

ARCHITECTURA — ARTES*Bavaria.*

Musica Sacra. Musik des 18. Jahrhunderts aus oberbayrischen Klöstern. Schallplattenreihe, Stereo. München 15, Thalkirchnerstrasse, 11.-MB 202 a : Abtei Steingaden. Kompositionen des letzten Abtes Gilbert Michl († 1828). (N.B.)

Doksan (Doksany).

Sub titulo *Klášter-Monastery — Kloster Doksany* prodiit, apud Pressfoto Praha, collectio 12 imaginum phothographicorum colore naturali, parvi formatus, uti aiunt, in quibus pretiosissima monumenta architecturae et artium huius vetustissimi coenobii ordinis nostri conspici possunt. Textus explicativus appositus est lingua bohemica, anglica et germanica. (K.D.)

Kounice (Dolní Kounice).

Jaroslav PETRU - Májka ŠEVČIKOVÀ, *Rosa coeli v Dolních Kounicích*. Edidit Krajské středisko státní památkové péče a ochrany přírody v Brně, 1965. 12 pp., 7 imagines photographicae, una delineatio. Agit iste libellus de historia architecturae monasterii fundati anno 1181; quod saeculo 14 transformatum est stylo gothico; et desiit incendio destructum anno 1703. (K.D.)

Limovicium (Litomyšl).

Basilica (postea cathedralis ecclesia) Litomyslensis reinventa! In articulo *Odkrytí a výzkum románské basiliky v areálu litomyšlského zámku* agit in *Památková péče*, XXII, 1962, num. 6., pp. 171-176 (cum compendio in lingua gallica, p. 192), Květa REICHERTOVÀ scribit de

excavationibus archeologicis, quae duxerunt ad reinventionem deletae ecclesiae in stylo romanico, quae initio monasterio Praemonstratensi ac deinde pro dioecesi Litomyslensi veluti ecclesia cathedralis inserviebat.

In alio articulo : *Počátky monumentální architektury v Litomyšli*, in periodico *Umeni*, XIV, 1966, Praha, pp. 317-333, 8 imagines, conspectus brevis in lingua germanica, agunt Květa REICHERTOVÁ et Anezka MERHAUTOVÁ-LIVOROVÁ, de investigationibus archaeologicis annorum 1959-1960, quando partes residuae basilicae romanicae effossae sunt, quarum longitudo 40 metrorum et latitudo 12 metrorum erat. Erecta erat basilica circa annum 1100, proinde tempore praecedente adventum Praemonstratensium; tunc quidem absque turribus. In tertia quarta parte, saec. 12. prolongata, aedificatus fuit frons occidentalis simul ac constructae fuerunt duae turres. Ecclesia durante saec. 13., habebat navem centralem concameratam. Saeculo 14. prolongata est ecclesia, diruto presbyterio romanico cum apsidibus et eius longitudo erat circa 80 metrorum. Iuxta MERHAUTOVÁ-LIVOROVÁ, contra opinionem propugnatam a REICHERTOVÁ, navis centralis originem sumpsit demum saeculo 14., et pars orientalis nova constructa est demum 3. quarta parte saec. 14. Verum, certo non constat num in periodo gothica etiam navis transversa seu transeptus extiterit. Usque ad saec. 1344, ecclesia inserviebat usibus monasterii, deinde facta est ecclesia cathedralis, et diruta fuit a Hussitis, post annum 1425. Verisimiliter medio saeculo 15. non amplius existebat. (K.D.)

Louniviciium (Lounovice).

Annis 1955-1961, Pawel Radomersky investigationem peregit locorum in quibus, ab anno 1149 usque ad a. 1420 existebat coenobium Praemonstratense; de quo parum hucusque novimus, eo quod archivum monasterii integre periisse videtur, post destructionem monasterii. P. RADOMERSKÝ de hac re duos publicavit articulos, unum nempe simul cum R.P. Václav OKTÁBEC : *Výzkum krypty fe farním kostele v Louňovicích pod Bláníkem* in *Sborník vlastivědných prací z Podblanicka*, 2, 1958, pp. 103-117; alterum solus : *Nejstarší dějiny Louňovic pod Bláníkem. I. Dějiny kláštera Louňovického. Zjišťovací výzkum na místě bývalého kláštera* in *Casopis Národního muzea, oddíl společenský*, ann. CXXXIII, 1964, num. 2, pp. 67-80. Ecclesia et monasterium vero hucusque inventa non sunt; supponi tamen potest ubi revera steterint; insuper legitime sperari licet ea excavationibus annorum proximorum inveniri posse. (K.D.)

Huic Chronico conficiendo collaborationem praestiterunt : N. Backmund (Windberg); E. Bonnet (Aix-en-Provence); K. Dolista (Milevsko); G. Reiber (Speinshart); G. Slechten (Averbode); J.-B. Valvekens (Averbode); H. van Bavel (Berne-Heeswijk); A. van den Hurk (Berne-Heeswijk).